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رییس اداره میراث فرهنگی قشم:   

عبدالرضا دشتی زاده  اظهار داشت: نوروز صیاد که 
اســم بومی آن نوروز دریا است و به طورکلی مردم 
قشــم به آن »نوروز« می گویند، یک آیین ایرانی - 
ســاحلی است که در مناطق ساحلی شامل سواحل 

خلیج فارس و بندر کنگ برگزار می شود.
وی ادامه داد: مردم جزیره قشــم در گذشته در یک 
روز خاص بر اســاس تقویم دریایی یا محلی و بر 
اساس شرایط اقلیم خود زمان خاصی را برای انجام 
کارهایشــان در نظر می گرفتند؛ کارهایی همچون 
تجارت دریایی با آفریقا و هند توســط کشتی های 
بادبانی، کشاورزی و ماهیگیری که بر اساس تلاطم 
دریایی این روز زمانی اســت که به قول قشمی ها، 

دریا خواهر است؛ یعنی دریا آرام است.

رییــس اداره میــراث فرهنگــی ســازمان منطقه 
آزاد قشــم در پاســخ به اینکه چرا بــه آن »نوروز« 
می گوینــد، تصریح کرد: اگر نگاهی به مردم محلی 
و کارهایــی که در این روز انجام می دهند بیندازیم، 
متوجه می شویم که مردم دیدگاه نوروز به این روز 
دارند. به عنوان مثال، همه وارد دریا می شوند و شنا 

می کننــد و حتی حیوانات خود را با خود به داخل 
دریا می برند و اعتقادشان بر این است که در آن روز 

دریا درخشان تر است و ناپاکی ها را پاک می کند.
به گفته دشتی زاده، در روز نوروز دریا، مردم محلی 
غذاهای دریایی نمی خورند، زیرا اعتقادشان بر این 
اســت که این روز، روز شکرگزاری از دریاست که 
ماهی ها تخم گذاری می کنند و به نوعی پیام محیط 
زیستی هم دارد. نکته جالب دیگر این است که این 
آییــن بتدریج از خلیج فــارس به جاهای دیگر هم 
منتقل شده اســت. بنادر عمان، بنادر ساحل غربی 
هند، شرق آفریقا و در کنیا و تانزانیا همین مراسم را 

بــا رنگ و بوی هندی یا آفریقایی انجام می دهند و 
به آن »نی ریز« می گویند که تغییریافته همان نوروز 
اســت. با مطالعه نوروز دریا می توان به ارتباطات 
بینافرهنگی و فراملی ایرانیان با هند و آفریقا پی برد.

وی ابراز امیدواری کــرد که بتوان با کمک جامعه 
محلی، آیین نوروز دریــا را ثبت جهانی کرد: باید 

ســعی شود فیلم های متعددی از این مراسم ساخته 
شــود و پژوهشگران بیشــتری روی آن کار کنند و 

وارد ادبیات و چرخه گردشگری جهانی شود.
مردم روســتای سلخ، مردمی بسیار فرهنگ دوست 
هستند که اشــتیاق بالایی برای زنده سازی میراث 
ناملموس دارند؛ ســلخ می توانــد به عنوان مرکز 

میراث ناملموس جزیره شناخته شود.
رییس اداره میراث فرهنگی سازمان منطقه آزاد قشم 
گفت: مردم این روســتا مراسم دیگری هم به این 
مراسم افزوده اند؛ اجرای موسیقی محلی و نمایش 
طنز شوشــی، فروش صنایع دستی، جشنواره غذا، 
اجرای مســابقات شــنا، لیوا، رزیف، دوومیدانی، 
طناب کشی وهوری رانی و رژه لنج های صیادی از 
دیگر برنامه هایی است که بتدریج جشنواره نوروز 
دریــا را به جشــنواره ای از آیین های بومی جزیره 
قشــم تبدیل کرده و مورد توجه گردشــگران قرار 

داده است.
وی تاکیــد کرد: نکته قابل توجه این اســت که ما 
بدانیم از دریچه میــراث ناملموس چقدر می توان 
تغییرات ایجاد و گردشــگر جذب کرد. گردشگر 
بــرای دیدن آیین نوروز دریا به جزیره می آید اما به 
یکباره با بخش های مختلفی از میراث ناملموس و 

فرهنگ بومی جزیره قشم آشنا می شود.
دشتی زاده خاطرنشان کرد: ما زمانی می توانیم باعث 
بالا بردن جذب گردشــگر شویم که چند راهکار را 
در پیش بگیریم؛ نخســت مشارکت جامعه محلی؛ 
ما در همه مراحل تصمیم گیری های خود باید معتقد 
باشیم به اینکه این میراث را مردم آفریده اند و بهتر از 
مردم هم کســی نمی تواند آن را نگهداری کند؛ پس 
اگر در کارشان دخالت چندانی نکنیم و تنها آنها را 
حمایت کنیم بدون شک این مراسم از ماهیت محلی 
خود بیرون نمی آید. در نتیجه گردشگر خارجی نیز 

برایش خیلی جذاب می شود.

نوروز دریا میراث ناملموس قشم برای جذب 
گردشگران است

        اقتصــاد کیــش -      رییس اداره 
میراث فرهنگی سازمان منطقه آزاد قشم از 
برگزاری هجدهمین جشــنواره بومی - 
محلی نوروز دریا )صیاد( در روســتای 
بندری سلخ این جزیره خبر داد و آن را جزو 
میراث ناملموســی خوانــد که می تواند 
دریچــه ای برای جذب گردشــگران به 

سرزمین آب و آفتاب باشد.
اقتصاد کیش -    مدیرکل تامین اجتماعی هرمزگان گفت: مصوبه ســفر اول رییس 
جمهور به هرمزگان مبنی بر بررسی و تدوین دستورکار اجرایی برای لحاظ کردن شغل 

صیادی در گروه مشاغل سخت و زیان آور درحال پیگیری است.
عباس اکبری  یادآور شد: صیادانی که بر روی لنج و برای کارفرمایی درحال کار هستند 
مشمول قانون مشاغل سخت و زیان آور می شوند، حق بیمه کامل این افراد یعنی ۳۰ 

درصد پرداخت می شود و شرط استفاده از مشاغل سخت و زیان آور را دارند.
وی ادامه داد: سال ۷۴ طبق تفاهم نامه بین تأمین اجتماعی شیلات و وزارت کار پیرامون 
بیمه صیادان منعقد شد که در آن ذکر شده قایق های صیادی معمولاً به صورت سهم 

بری صید انجام می دهند،  یعنی به نسبت سهم شان از آن سود می برند.
مدیــرکل تامین اجتماعی هرمزگان اضافه کرد:  این بدان معنی اســت که هیچ کس 
کارفرمای دیگری نیست، به همین دلیل پرداخت سه درصد حق بیمه بیکاری از سال 

۱۳۷۴ تا کنون نداشته اند.
اکبری ادامه داد: این صیادان در سفر رییس جمهور درخواست داشتند شغل شان مشمول 
قانون مشاغل سخت و زیان آور شود که در لیست مصوبات سفر هم درج شد و در آن 
مصوبه به اداره کل تأمین اجتماعی استان اشاره ای نکرده بلکه سازمان تامین اجتماعی 

را مخاطب قرار داده است.
وی اضافه کرد: این مصوبه گفته سازمان تأمین اجتماعی موضوع را بررسی کرده و آیین 
نامه ای را در این خصوص تنظیم کند،  تأمین اجتماعی هم به تنهایی نمی تواند این کار را 

انجام دهد و نیازمند همراهی و همکاری سازمان های دیگر است.
مدیرکل تامین اجتماعی هرمزگان ابراز کرد: این اداره کل موضوع را از ستاد پیگیری 
می کند تا کار کارشناسی شده بوده و به گونه ای نشود که مطلبی را تصویب کنند و اجرای 

آن چالش برانگیز شود.
اکبری گفت: وقتی مشمول مشاغل سخت و زیان آور شدند باید چهار درصد مشاغل 
سخت و زیان آور را بپردازند،  اما چه کسی برعهده می گیرد که کارفرمای کسی دیگر 

است که ۲۰ سال حق بیمه را پرداخت کرده است.
وی افزود: سه درصدی که به تأمین اجتماعی نداده اند چگونه باید محاسبه شود و موارد 

دیگری که وجود دارد در سازمان تأمین اجتماعی درحال بررسی است.
مدیرکل تامین اجتماعی هرمزگان افزود: اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی اســتان 
هم اعلام کرده این ها تابع هســتند و اگر تابع باشــند باید سه درصد از ابتدا محاسبه و 

پرداخت شود.
اکبری مثال زد: فردی در طول سال های متمادی بر روی ۱۰ قایق صیادی کار کرده است 

و اکنون تامین اجتماعی حقوق مربوطه را باید از چه کسی مطالبه کند.
وی تصریح کرد: نزدیک به چهار هزار کارگاه صیادی در هرمزگان وجود دارد که ۱۸ 
هزار نفر در آن ها مشغول صیادی هستند که اگر این مصوبه به تأیید نهایی برسد بخش 

از این هر ۱۸ هزار نفری که تا کنون مشمول نشده اند را شامل می شود.
مدیر تامین اجتماعی هرمزگان بیان کرد: برای مشمول و بهره مند شدن باید ۲۰ سال 

سابقه پرداخت متوالی داشته باشند.

مدیرکل تامین اجتماعی هرمزگان:

دولت بر رفع مشکل بیمه »سخت و زیان آور« 
مشاغل صیادی هرمزگان تاکید دارد

واحدهای نیروگاه بندرعباس برای گذر از 
تابستان روند تولید خود را ادامه دهند

اقتصاد کیش-  معاون برق و انرژی وزیر نیرو گفت: باتوجه به قرار داشتن در فصل گرما 
و پیک بار، واحدهای نیروگاه بندرعباس، روند تولید حداکثری خود را ادامه دهند تا با 
اطمینان کامل تابستان امسال بدون خاموشی سپری کرده و شاهد تولید پایدار و مستمر 

برق در سطح کشور باشیم.
همایون حائری  در بازدید از نیروگاه بندرعباس و تعمیرات اضطراری واحد چهار بخار، 
در جریان تعمیرات رفع عیب در بخش بویلر و تعویض لوله های معیوب ریهیت سرد 
و واتروال در طبقه هشتم بویلر و در ارتفاع حدود ۴۰ متری از سطح زمین، قرار گرفت 

و بر انجام سریع تر تعمیرات تاکید کرد.
وی ضمن دستور ویژه بهینه سازی و رفع مشکلات فنی واحدهای نیروگاه، از اتاق فرمان 
های بهره برداری آن نیز بازدید و ضمن دیدار با کارکنان قسمت های یادشده، آخرین 
وضعیت واحدهای مورد بهره برداری و روند تولید را مورد بررسی و ارزیابی قرار داد و 
افزود: مشکلات و نیازمندی های کارکنان و همچنین بهینه سازی تجهیزات، با توجه به 
تامین برق ۴۰ درصدی برق استان توسط این نیروگاه، اولویت اصلی وزارت نیرو است 

و این اطمینان را داد که منابع مالی مورد نیاز به این امر اختصاص می یابد.
بومی سازی پنج هزار قطعه نیروگاهی از افتخارات نیروگاه بندرعباس در دولت سیزدهم 

است
مدیرعامل نیروگاه بندرعباس نیز به تشــریح دستاوردهای مهم این واحد نیروگاهی 
پرداخــت و عنــوان کرد: نیروگاه بندرعباس با توجه به ظرفیت علمی، فنی و تجربی 
که در اختیار دارد توسط کارشناسان جوان و متخصص بومی توانست در سال ۱۴۰۱ 
حدود پنج هزار قطعه تولید و یا بر ساخت این قطعات راهبری و نظارت داشته باشد که 
حدود یک میلیون دلار صرفه جویی ارزی در پی داشت که این یکی از افتخارات این 

شرکت در دولت سیزدهم است.
داریوش محمودی با بیان اینکه در طول یک سال اخیر توانستیم کارهای بزرگی را در 
نیروگاه انجام دهیم، ادامه داد: واحدهای نیروگاه شامل واحدهای یک، ۲، سه و چهار 
بخار و واحد یک گازی در حال تعمیرات بود، که این تعمیرات از اواخر پاییز ســال 
گذشته آغاز و اواخر خرداد امسال نیز به  اتمام رسید و قبل از پیک بار با حداکثر توان 

عملی به مدار تولید بازگشت.
وی بیان کرد: تولید برق این نیروگاه به یکهزار و ۵۰ مگاوات ساعت در اوج بار پیک 
تابستان و متوسط روزانه به ۲۴ هزار و ۷۰۰ مگاوات در طول شبانه روز رسید و همچنین 
یکی از مهم ترین دستاوردهای نیروگاه، کاهش ۱۸ درصدی ضریب خروج اضطراری 

نسبت به مدت مشابه در سال گذشته بوده است .
مدیرعامل نیروگاه بندرعباس اظهار کرد: پره های توربین LP، به دلیل شکســتگی در 
زمستان گذشته در نیروگاه تعویض شد که این عملیات در حجم وسیع، برای نخستین 
بار در کارگاه و محیط نیروگاه بندرعباس محقق شد و همچنین بالانس و تنظیمات ثانویه 

برای نصب آن ها در شرکت صورت گرفت.
محمودی در پایان تصریح کرد: در دولت ســیزدهم و با مدیریت و راهبردی شرکت 
مادرتخصصی تولید برق حرارتی، مدت ۲ سال است که در سطح کشور و بخصوص 

در استان هرمزگان، خاموشی اتفاق نیفتاده است.

معاون برق و انرژی وزیر نیرو:

با کمبود نیروی متخصص درمانی  
در هرمزگان رو به رو هستیم

اقتصاد کیش-     مدیریت درمان تامین اجتماعی استان هرمزگان گفت: تامین اجتماعی 
استان هرمزگان با بیان اینکه تامین اجتماعی برای برچیدن زیرمیزی ها به صورت ماهانه 

هزینه پزشکان را پرداخت می کند. 
دکتر غلامعباس مومنی در نشســتی خبری، افزود: به علت بالا بودن جمعیت تحت 
پوشش بیمه تامین اجتماعی هرمزگان، خدمات درمانی قابل رها شدن نیست زیرا سبب 

خسارت به بیمه شدگان می شود.
وی با بیان اینکه در درمان غیر مســتقیم هزینه های ما بیشتر است، تصریح کرد: کلیه 
پزشکان موظف شدند با بیمه تامین اجتماعی قرارداد ببندند و این موضوع قدم مثبتی 

برای بیمه شدگان است.
مومنی با اشاره به اینکه باید سهم درمان شهروندان بی بضاعت و کم بضاعت مشخص و 
خدمات درمانی مورد نیاز ارائه شود، خاطرنشان کرد: در درمان مستقیم استان هرمزگان 
نسبت به سایر استان ها مورد توجه کمتری قرار گرفته است و باید کشور توجه بیشتری 

به هرمزگان داشته باشد.
وی ادامه داد: بوشهر با جمعیت و بیمه شده کمتر و پرداختی کمتر در سه نقطه استان 
بوشــهر سه بیمارســتان دارد و ۷۵ تخت به آن اضافه شده اما چرا برای هرمزگان این 

شرایط مهیا نشده است.
مدیریت درمان تامین اجتماعی اســتان هرمزگان با بیان اینکه هرمزگان از گذشته در 
محدودیت های درمان مستقیم قرار گرفته است، اضافه کرد: تنها بیمارستان تخصصی 
تامین اجتماعی، بیمارســتان خلیج فارس است که خوشبختانه از کیفیت و خدمات 

مطلوبی برخوردار است.
وی با اشاره به اینکه به دنبال تجهیز بیشتر و ارائه خدمات بیشتر در بیمارستان خلیج فارس 
هستیم، تصریح کرد: اقداماتی از قبیل کلنگ زنی پلی کلینیک، بهینه سازی بخش ها و 

بالا بردن کیفیت خدمات دهی درمانی از مهمترین شاخص های در حال انجام است.
مومنی با بیان اینکه شهرستان های هرمزگان در این بحث مورد مظلومیت قرار گرفته 
است، عنوان کرد: زمینی را در شهرستان پارسیان از سوی خیرین به تامین اجتماعی 

واگذار شده تا بتوانیم در غرب هرمزگان درمانگاه ویژه ای تاسیس کنیم.
وی با اشاره به اینکه امروز با کمبود پزشک و نیروی متخصص مواجه ایم، خاطرنشان 
کرد: برای برچیده شــدن زیر میزی ها نیاز به افزایش نظارت و بازرســی ها داریم تا 

شهروندان بتوانند خدمات درمانی مطلوب و مورد نیاز خود را دریافت کنند.
مدیریت درمان تامین اجتماعی استان هرمزگان با بیان اینکه تامین اجتماعی برای برچیده 
کردن زیر میزی ها به صورت ماهانه هزینه پزشکان را پرداخت می کند، اظهار کرد: در 
اقدامی دیگر با ضریب ۲.۳ برابر هزینه پزشکان پرداخت می شود و این خبر خوشی 

برای جامعه پزشکی خواهد بود.

مدیریت درمان تامین اجتماعی هرمزگان:

۶۰ هکتار از زمین های ملی در حاجی آباد هرمزگان 
رفع تصرف شد

اقتصاد کیش-     رییس کل دادگستری هرمزگان گفت: ۱۶۰ هکتار از اراضی ملی به 
ارزش یکهزار و ۶۰۰ میلیارد ریال در شهرستان حاجی آباد رفع تصرف شد.

مجتبی قهرمانی  با تاکید بر عزم جدی دستگاه قضایی برای برخورد با زمین خواران 
و صیانت از حقوق بیت المال، از رفع تصرف ۱۶۰ هکتار از اراضی ملی در روستای 

تنب شناگ آشکارا از توابع شهرستان حاجی آباد خبر داد.
وی تصریح کرد: رفع تصرف این زمین ها پس از صدور حکم قضایی مبنی بر خلع ید 

متصرفان به جهت احراز نبودن مالکیت آن ها انجام شده است.
این مقام ارشد قضایی با اشاره به اینکه محکومان بدون اخذ مجوزهای قانونی مبادرت 
به تصرف این اراضی کرده بودند، اظهار کرد: با حضور دادســتان عمومی و انقلاب 
حاجی آباد در محل موردنظر و صدور دســتورات لازم، اراضی تصرف شده در این 

منطقه به ارزش تقریبی یک هزار و ۶۰۰ میلیارد ریال آزادسازی شد.
قهرمانی ادامه داد: به دستور مقام قضایی، مستحدثات غیرمجاز در این اراضی نیز توسط 

یگان حفاظت از منابع طبیعی و فرماندهی انتظامی تخریب شد.

۱۲۰ هزار تنُ محصول گلخانه ای
 از هرمزگان صادر شد

اقتصاد کیش-     رییس سازمان جهادکشاورزی هرمزگان گفت: ۱۲۰ هزار تنُ انواع 
محصولات گلخانه ای طی یک سال گذشته از این استان به خارج از کشور صادر شد.

عباس مویدی  افزود: صادرات محصولات گلخانه ای شامل انواع فلفل دلمه ای رنگی، 
گوجه فرنگی، خیارسبز و بادمجان بوده است.

وی بیان کرد: این محصولات بیشتر به کشورهای حاشیه خلیج فارس، اوراسیا، روسیه 
و آسیای میانه صادر شده است.

رییس سازمان جهاد کشاورزی هرمزگان اظهار کرد: در واقع میزان صادرات محصولات 
گلخانه ای در سال های قبل از ۱۴۰۰، حدود ۷۰ هزار تنُ محصول در سال بود که اکنون 

در دولت سیزدهم سالانه به بیش از ۱۲۰ هزار تنُ رسیده است.
مویدی ادامه داد: شهرستان های بندرعباس، حاجی آباد، میناب و رودان از مناطق مهم 

تولید محصولات گلخانه ای هرمزگان است.
سطح زیرکشت گلخانه های هرمزگان تا پایان سال ۱۴۰۰ یعنی تا قبل از دولت سیزدهم 
حدود ۵۰۰ هکتار بود که با حمایت های وزارت جهادکشاورزی و پیگیری استاندار، 

این میزان اکنون به حدود ۸۵۰ هکتار رسیده است.
در حال حاضر حدود ۳۶۰ هکتار ســطح زیرکشــت فلفل رنگی، ۳۲۰ هکتار گوجه 
فرنگی، ۶۶ هکتار بادمجان، ۱۹ هکتار خیارســبز و ۲۹ هکتار نیز سایر محصولات از 

جمله گل و گیاهان دارویی به کشت گلخانه ای اختصاص دارد.
زمان آماده سازی و کشت محصولات گلخانه ای در استان هرمزگان از ابتدای تیرماه تا 

پایان شهریورماه هرسال است.

خرید تضمینی ۳۳۲ تنُ کلزا
 از کشاورزان هرمزگان 

اقتصــاد کیش-       رییس واحد اداره بازرگانی تعاون روســتایی هرمزگان گفت: 
تعاون روستایی ۳۳۲ تنُ دانه روغنی کلزا از  ابتدای سال جاری تا نیمه تیرماه امسال از 

کشاورزان این استان خریداری تضمینی کرد.
محمدرضــا مانــدگاری  افزود: حدود ۲۶۱ تــن و ۸۵۰ کیلوگرم محصول کلزا از 
کشــاورزان رودان و افزون بر ۶۹ تــن و ۶۸۰ کیلوگرم نیز از کلزاکاران حاجی آباد 

توسط شبکه تعاونی روستایی هرمزگان خریداری شد.
وی بیان کرد: امسال ۲ مرکز در گهکم حاجی آباد و زیارتعلی رودان کار خرید کلزا 

از بهره برداران هرمزگانی را به قیمت ۲۳ هزار تومان انجام دادند.
رییس واحد اداره بازرگانی تعاون روســتایی هرمزگان اظهار کرد: خرید تضمینی 
دانه روغنی کلزا در اوایل خردادماه امسال به پایان رسیده است اما تا نیمه تیرماه که 

کشاورزان محصول داشتند مراکز خرید فعال بوده است.

اقتصاد کیش-   نماینده عالی دولت در استان هرمزگان 
گفت: آمادگی داریم برای ســال جاری هزینه های 
برگزاری یک جشنواره ی بین المللی را در استان تامین 
کنیم بر همین اساس لازم است ابتدا پروپزال جشنواره 

تهیه و برآورد هزینه ها نیز انجام شود. 
مهدی دوســتی در نشســت با فعالان حوزه تئاتر و 
جمعی از اعضای انجمن هنرهای نمایشــی استان 
هرمزگان، اظهار کرد: مجموع اولویت ها و مشکلاتی 
که در استان وجود دارد موجب شده است که برخی 
از حوزه ها در حالی که اهمیت بالایی دارند کمتر دیده 

شوند .
وی با اشــاره به دغدغه هنرمندان مبنی بر برگزاری 
رویدادی بین المللی و ملی در حوزه هنرهای نمایشی، 
عنوان کرد: آمادگی داریم برای سال جاری هزینه های 
برگزاری یک جشنواره ی بین المللی را در استان تامین 
کنیم بر همین اساس لازم است ابتدا پروپزال جشنواره 

تهیه و برآورد هزینه ها نیز انجام شود.
نماینده عالی دولت در استان هرمزگان با تاکید بر لزوم 
تکمیل زیرســاخت های فرهنگی موجود در استان 
هرمزگان، خاطرنشــان کرد: لازم است اصلاحات 
مدنظر هنرمندان در پلاتوی میناب انجام شود ضمن 
اینکــه تلاش خواهیم کرد اعتبارات نیز به طور کامل 

تخصیص پیدا کند تا هر چه ســریعتر این پروژه به 
بهره برداری برسد.

وی همچنین خواستار برآورد هزینه ها برای احداث 
پلاتویی در شهرســتان رودان شــد و در پاســخ به 
دغدغه هنرمندان مبنی بر بازسازی پلاتوی "آفتاب 
بندرعباس"، اظهار کرد: برای حل مشکلات صوت، 
نور و ســرمایش "پلاتوی آفتاب" قطعاً تامین اعتبار 

خواهیم کرد و برای افزایش ظرفیت این پلاتو نیز لازم 
است موضوع بررسی شود.

  انجمن هنرهای نمایشــی استان هرمزگان بیش از 
۲ هزار نفر عضو در ســطح استان دارد که مهم ترین 
دغدغه  آنها کافی نبودن زیرساخت های فرهنگی استان 
و عدم برگزاری رویدادها و جشنواره هایی با سطح بالا 

در استان بود.

آمادگی برگزاری جشنواره بین المللی هنری
 در هرمزگان را داریم

استاندار هرمزگان:


